MISTRZ ORTOGRAFII
Drogie dzieci zapoznajcie się z ćwiczeniami, które pomogą Wam utrwalić poznane reguły ortograficzne. Dzięki Waszej wytrwałej pracy będziecie potrafiły poprawnie pisać trudne wyrazy i zostaniecie MISTRZAMI  OTROGRAFII.
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	„Ó” piszemy wtedy, gdy w innych formach danego wyrazu lub w wyrazach pokrewnych wymienia się na: o, a, e, np.: mróz - mrozy, siódmy - siedem, skrót - skraca.


Dopisz brakujące wyrazy według wzoru i zaznacz wymianę „ó” na o.


ogród -  ogrody                                                 …………….. - wieczory
miód  - ……………                                         …………….. - zawody
stół    - …………….                                         ..…………..  - wzory
lód     - …………….                                         …………….. - zespoły
łódź   - …………….                                          ……………  - słoje
nóż    - …………….                                         …………….  - pokoje
róg     - ……………                                         …………….   - zachody
zbiór  - ……………                                         ……………..  - narody           

Dopisz  takie wyrazy pokrewne, by zachodziła wymiana „ó” na „o” „a” „e”.

dwójka - dwoje                                               gniótł -  ……….
trójka - ………..                                            wrócił - ……….
czwórka - ………..                                         niósł - ………....
szóstka - …………                                         zmiótł - ………..
siódemka - ………..                                        wiózł - …………
zbiórka - …………..                                        skrócił - ………..
przyjaciółka - …………..                                mógł- ………….

Uzupełnij zdania wyrazami podanymi w tabeli.
	wrócił, zgniótł, przyniósł, przywiózł, skrócił, mógł




Piotrek …………………. z lasu pełen kosz grzybów.

Tata ……………. .. z pracy bardzo zmęczony.

Mateusz nie …………..... swojego dziadka.

Czarek ……………… swoje spodnie, bo były za długie.

Sławek ……………… gazetę ze złości.

Sąsiad …………………….. zakupy ze sklepu.

Dopisz brakujące wyrazy (formy zdrobniałe) i zaznacz wymianę „ó”.

 duża                                  mała


brzoza                              brzózka
noga                                 ………..
droga                                ………..
pszczoła                            ………..
szkoła                               …………
jagoda                               …………
koza                                  …………
broda                                ………….
Uzupełnij zdania brakującymi wyrazami.
Czerwiec jest …………………  miesiącem roku, sierpień…………………. ,                                      a lipiec………………… .
Mój kolega dostał (4)……………… z klasówki, ja niestety (3)……………………. , ale dobrze, że nie dostałem (2)………………… .
Sobota jest ………………….. dniem tygodnia, a niedziela………………… .      
	„Ó” piszemy w zakończeniach wyrazów: -ów, -ówka, -ówna.

Wyjątki: zasuwka, skuwka, wsuwka.


Dopisz liczbę mnogą podanych rzeczowników według wzoru, podkreśl zakończenie –ów.

   jeden                                                   kilka

grzyb                                                  grzybów
zeszyt                                                 ………….

piórnik                                               ……………

długopis                                             …………….

komputer                                          ……………..

ułamek                                               …………….

prostokąt                                           …………….

telefon                                              ……………..

Uzupełnij zdania brakującymi wyrazami z zakończeniami: -ów, -ówka, -ówna.

Samochód bagażowy to …………………….. .
Samochód ciężarowy to ………………………. .
Łódź  z żaglami to …………………………... .
Łódź z motorem to ………………………….. .
Gra w siatkę to ………………………………. .
Gra w kosza to ………………………………. .
Kartka pocztowa to …………………………… .
Kartka z widokiem to …………………………. .
Córka pani Nowakowej to …………………….. .
Córka pani Pawlakowej to ……………………… .

Nasze miasto to ………………………………… .
Miasto smoka wawelskiego to ………………………. .

Dopisz  do podanych wyrazów brakujące zakończenia: -ów, ówka, -ówna  tak, aby utworzyć inne wyrazy.

Pająk…….                          deszcz……….                  mak………..

Tomasz…….                      grzyb………                    ciężar………

Mickiewicz……                 widok………                    las……….

Krak……..                          pasażer……….                  lok……..

Zając……..                         wir………..                        stal……….

	Są wyrazy, w których „ó” jest niewymienne. Zapamiętaj ich pisownię.




Od podanych rzeczowników utwórz przymiotniki i czasowniki według wzoru.

król                                   królewski                                króluje          

róża                

tchórz

góra

próba

równanie

kłótnia

różnica    

Przestaw odpowiednio sylaby tak, by powstały wyrazy z „ó” niewymiennym.

ka – cór  - …………….

kół – jas – ka- ………………….

ro – pió - ……………..

wek – o – łó - ……………..

ty – żół - ……………..

wiór – wie – ka- ………………..

nia – kłót- ………………….

gó – o – rek- …………………

no – póź - …………………

Od podanych wyrazów utwórz nazwy ulic.

główny-      ulica Główna

późny-        ulica……………

źródło-        ulica…………….

skóra-         ulica…………….

ogórek-      ulica………………

wróbel-       ulica……………..

żółw-          ulica……………

królik-        ulica……………

jaskółka-    ulica………………..

Dopisz poniższe sylaby tak, by powstały wyrazy z „ó” niewymiennym:
-ka,  -ra, -ry, -no, -ny.

cór….                                 pół…….                                 rów….

skó….                                 wróż…..                                 wió….

sój….                                  któ….                                     róż….

włók…                                włócz….                                gó…. 

póź…                                  płót…..                                   któ…

Z podanych wyrazów utwórz rodziny wyrazów pokrewnych.


żółty, skóra, późno, źródło, wróżka, skórny, źródlana, spóźniony, wróżyć, żółtko, później, żółciutki, wróżbita, skórzany, źródłowy, wróżba, opóźniony, źródełko, pożółkłe, podskórny, żółtaczka, źródlane, wywróżyć, skóreczka, spóźnić się

………………      ……………….         ……………….     ……………….      ……………..

………………      ………………..        ……………….      ………………      ……………..

………………      ………………..        ………………..      ………………     ………………

………………      ………………..         ………………..     ……………….    ……………….

………………     …………………       …………………     ………………    ……………….

Od podanych wyrazów utwórz jak najwięcej wyrazów pokrewnych z „ó”.

próba-

góra-

podróż-

róża-

kłótnia-

stróż-

równy-

różny-

próżny-
Ułóż zdania, w których będą co najmniej trzy wyrazy z „ó”, np.:      

Józek kłócił się z córką Różą o żółwia.
Na półce leżą równo różnokolorowe ołówki.

POWODZENIA!

……………………………………………………………………

……………………………………………………………………

…………………………………………………………………….

…………………………………………………………….............

…………………………………………………………………….

…………………………………………………………………….

……………………………………………………………………..
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	„U”  piszemy na początku wyrazu

(z wyjątkiem kilku wyrazów: ów, ówdzie, ósmy, ówczesny).


Uporządkuj podane wyrazy z „u” w kolejności alfabetycznej:

ulica, uwaga, ubranie, uczeń, uśmiech, układanka, uchwyt, ułamek,                                                     ucho, umowa, upadek, ucieczka, urzędnik, ulewa, upał, umywalka.

………………………………………………………………………………………

………………………………………………………………………………………

………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………….

Napisz podane czasowniki w porządku alfabetycznym:

uczyć się, ujrzeć, urządzić, uciekać, utrwalać, ułożyć, uczesać, ubrać się,                                           umówić się, ucierać, uderzyć, upierać się, urosnąć, używać, upaść, uciąć.

…………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………..

………………………………………………………………………………………….

	„U” piszemy zawsze na końcu wyrazu np. chłopcu, domu.




Ułóż zdania, w których będzie jak najwięcej wyrazów z „u” na początku i na końcu wyrazu, np.:
Uważnie przyglądam się małemu chłopcu, który usiadł na dachu domu i uśmiecha się do mnie.
POWODZENIA!

……………………………………………………………………………………………….

………………………………………………………………………………………………

……………………………………………………………………………………………….

……………………………………………………………………………………………….

……………………………………………………………………………………………….
Posegreguj podane wyrazy z „u” i wpisz je do odpowiednich rubryk tabeli.

usta, duży, długi, polu, bułka, kubek, uraz, chmura, panu, bluzka, sukienka, lasu,                                cukier, biurko, komputer, morzu, uczta, gruby, chudy, kwiatku, ukośny, puszysty,                                 kałuża, umysł, lustro, listku, urok, okulary, buty, parku, utwór, klucz, talerzu.

	„u”  na początku wyrazu
	„u” w środku wyrazu
	„u”  na końcu wyrazu



	
	
	

	W czasownikach zakończenie wyrazu – uje nigdy się nie kreskuje.




Dopisz według wzoru brakujące czasowniki i podkreśl ich zakończenie.

     turysta- wędruje
     kucharz-

     malarz-

     murarz-

     hodowca-

     bokser-

     kaktus-

Uzupełnij zdania- wpisz podane w nawiasach czasowniki w odpowiedniej formie czasu teraźniejszego i podkreśl ich zakończenie.

Mój tata (pracować)…………………. w biurze.

Moja mama (gotować) ………………… smaczne obiady.

Jurek często (chorować) ………………….. na grypę.

Ula i Julka (rysować) ……………………… ulubione zabawki.

Turyści chętnie (wędrować) ………………… po górach.

Chłopcy i dziewczynki (spacerować) …………………… po parku.

	„U” piszemy w zakończeniach rzeczowników i przymiotników.




Dopisz brakujące zakończenia tak, aby utworzyć wyrazy:

                 -un,    -unka     -unek
rys………                                 kier……….                               bieg……….

opiek……..                               rach……….                               piast………

pior……….                               ład………                                 war……….

rat……..                                   zwiast……                                 pak……….

bieg……..                                 opiek…….                                 zd…….

Dopisz brakujące zakończenia tak, aby utworzyć wyrazy:

         -uszek,     -uszka,     - uszko

kwiat…….                                łańc…..                                        kacz……..

star……..                                   serd……                                     star……..

pod……..                                   fart…….                                     wian…….

garn…….                                   pietr……                                    jabł……..

Dopisz brakujące zakończenia tak, aby utworzyć wyrazy:

           -ula,        -ulek,      -ulec           

ham…..                               kosz……..                              ojcz……

ceb……                               bud……..                               brzyd…..

szpik……                            podkosz……..                        kras…….

Dopisz brakujące zakończenia tak, aby utworzyć wyrazy:

            -us,       uś,       -usia

tat…..                                mam…….                               Kub…..

autob……                         Jac…….                                  dzik…..

dziadzi…….                     Dan…….                                 kakt….

cał…….                            Maci…..                                  cór….

Han……                           liz…..                                       obdart…..

Dopisz brakujące przymiotniki według wzoru, podkreśl ich zakończenie.

bielutka-  bielutki
malutka- 

leciutka-

milutka-

chudziutka-

króciutka-

grzeczniutka-

grubiutka-

cichutka-

świeżutka-

wesolutka-

spokojniutka-
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	„Rz” piszemy, wtedy, gdy wymienia się na „r” w innych formach danego wyrazu lub   w  wyrazach pokrewnych, np.: morze - morski


Dopisz do podanych wyrazów takie ich formy, by zachodziła wymiana „rz” na „r”. 
  
tworzyć - ………………
starzec - …………………
morze - ………………….
marzec - …………………
powtórzyć - ……………… 
skórzany – ………………..

dworzec - …………………

Dopisz wyrazy tak, aby zachodziła wymiana „rz” na „r”.
dziura – w …………….        spacer – na ……………………

mur – w …………….            rower – na ……………………

litera – w …………..            jezioro – na ……………………

rura – w …………….           papier – na ……………………

Ułóż zdania z podanych wyrazów. Podkreśl te, w których występuje „rz”.

a) pojechała Ania morze. z rodzicami nad

b) w ciemnej Słonko chmurze. skryło się

c) kupiła skórzany Mama pasek.

d) na parterze. Moja mieszka babcia

	„Rz” piszemy po spółgłoskach: b, p, d, t, g, k, j, w, ch, np.: brzoza, przysmak, drzwi, trzask, grzyb, krzew, ujrzeć, wrzos, chrzan.
Wyjątki: pszenica, pszczoła, Pszczyna, bukszpan, kształt, wszystko, kszyk (ptak), wszędzie, zawsze.


Przeczytaj ciąg połączonych ze sobą wyrazów. Podziel je pionowymi liniami na krótsze wyrazy. Powstałe wyrazy zapisz poniżej w liniach. Podkreśl spółgłoski, po których występuje „rz”.
	trzcinabrzozaprzyrodadrzewokrzesłogrzmotwrzoschrzanujrzał



……………………………………………………………………………………………..

……………………………………………………………………………………………..

Podane w ramce wyrazy ułóż w porządku alfabetycznym.
	wyjrzeć, drzwi, wrzesień, skrzydło, chrzan, krzew, brzoza, chrzęst, brzeg, wyjrzeć, trzask, spojrzenie, drzemka, trzepak


…………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………….

	„Rz” piszemy w zakończeniach rzeczowników: -arz, -erz, -mistrz, -mierz, np.: lekarz, żołnierz, zegarmistrz, wodomierz.


Uzupełnij wyrazy cząstką -arz lub -erz 

                            mur..............              koryt.......... 

                            maryn..........              żołni.......... 

                            kołni............              kałam…….

                            tal................              licht........... 

                            stol..............              nietop........ 

Znajdź 10 wyrazów z zakończeniami „-arz, -erz, -mierz, -mistrz”, które ukryły się w pionowych i poziomych rzędach diagramu. 
	W
	W
	L
	L
	E
	K
	A
	R
	Z
	R
	K
	E

	O
	M
	K
	P
	U
	F
	P
	A
	O
	K
	O
	U

	D
	U
	S
	L
	G
	S
	T
	O
	L
	A
	R
	Z

	O
	R
	I
	P
	P
	I
	E
	K
	T
	Z
	Y
	E

	M
	A
	A
	L
	E
	T
	K
	Z
	B
	I
	T
	Y

	I
	R
	G
	A
	T
	W
	A
	R
	Z
	M
	A
	P

	E
	Z
	T
	A
	L
	E
	R
	Z
	R
	I
	R
	R

	R
	R
	R
	A
	C
	H
	Z
	K
	C
	U
	Z
	U

	Z
	Z
	P
	I
	E
	K
	A
	R
	Z
	Z
	Y
	C

	Z
	E
	G
	A
	R
	M
	I
	S
	T
	R
	Z
	H


	Są wyrazy, w których „rz” jest niewymienne. Zapamiętaj ich pisownię.




Z rozsypanych liter ułóż wyrazy.

u k rz –

u rz b a –

rz k e a –

ą d rz –

w i rz e b a –

rz s ę a –

Rz m y – 

k rz e o ń –

Ułóż podane wyrazy w kolejności alfabetycznej i podkreśl „rz”.
  
	zarzut, rześki, Murzyn, narzeczona, rzecz, zwierzę, burza, jarzyna, kurz, Rzym, tchórz, orzeczenie, porządek, urząd, wierzba, jarzębina, rzeka, orzech, rzodkiewka, rzepa


………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………

Wpisz podane wyrazy do tabeli.

towarzyski, narzeka, korzeń, burza, rzadki, rządzi, wierzba, zwierzęcy, orzechowy, uderza, rzetelny, rzeka, rzuca, rześki, kurz, kojarzy, jarzynowa, burzy się, jarzyna, narząd, porządek, rzemień, rzeźnik, tarza się, porzeczka

	czasowniki
	rzeczowniki
	przymiotniki
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	„Ż” wymienia się na g, dz, h, z, ź, s w innych formach wyrazu lub w wyrazach pokrewnych,np.: ważyć – waga, pieniążek – pieniądz, drużyna – druh, mrożenie – mroźno, każę – kazać, bliżej – blisko.


Utwórz wyrazy pokrewne  od podanych tak, aby zachodziła wymiana ,,ż” na: „g, dz, h, z, ź, s” i zaznacz ją na kolorowo.

drużyna - ……………………………              mrożenie - ………………………….
książka - …………………………                   pieniążek –…………………………..

potężny - …………………………                  bliżej - ………………………………..
Połącz w pary wyrazy tak, aby zachodziła wymiana „ż” na "g, h, dz, z, s". 

  

                                     odważny 

mrożonka                                              uważać 

                   gwiżdże                                                        droga 

                                         kazać 

        mrozić                                                 każę 

                     dróżka                                                 gwizd 

                                          uwaga 

Posegreguj poniższe wyrazy wpisując je do odpowiednich rubryk tabeli.
bieżnia, zwycięża, nóżka, mrożonka, drużyna, wyżyna, pierożek, pieniążek, drożej, mężny, niżej, każę, waży, wstążka, służy, wiąże, grożę, mosiężny, koleżka, książka, bliżej, obrażać
	ż - g
	ż - h
	ż - z
	ż - s
	ż - dz

	
	
	
	
	


	Są wyrazy, w których „ż” jest niewymienne. Zapamiętaj ich pisownię.




Przeczytaj wyrazy w ramkach. Zapamiętaj je, zakryj i zapisz z pamięci obok.
Zwierzęta, które spacerują. 

	żubr   żbik   jeż


Zwierzęta, które latają.

	ważka  żuraw  bażant


Przeczytaj wyrazy i policz, z ilu liter się składają. Uzupełnij tabelę zgodnie ze wzorem. Kratki z „ż” zamaluj na żółty kolor.
żmija, żubr, żuk, żuraw, ważka, bażant, żbik, jeż, żaba
	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	

	
	
	
	
	

	ż
	u
	b
	r
	

	
	
	

	
	
	


Przeczytaj wyrazy i wpisz je w odpowiednie miejsca do tabeli. Wybierz pięć wyrazów                  i ułóż z nimi zdania.

	róża  żaba  książka  nóż  strażak  nożyczki  bagaż  żubr  żona  jeżyny  jeż  żonkil  koleżanka

łyżka  mężczyzna  wróżka żuk  żmija  żelazko abażur bażant  czyżyk  Grażyna  ryż żołędzie

inżynier  kożuch  księżyc  mąż  łyżwy  papież  piżama  próżniak wąż  wieża zboże  żagiel

żyrafa   żółw   żyto  żyrandol  żuraw  dorożka  drożdże   filiżanka  witraż  żbik  żelazo


	nazwy ludzi
	nazwy zwierząt
	nazwy roślin
	nazwy rzeczy
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	„Ch” piszemy wtedy, gdy wymienia się na „sz” w innych formach danego wyrazu lub          w wyrazach pokrewnych, np.: ucho – uszko.




Do podanych wyrazów dopisz wyrazy pokrewne, w których „ch” wymienia się na „sz”. 
mucha – muszka                               ropucha – …………..
sucho – …………….                        cicho – ………………

poducha – ………….                        pielucha - ………………

pacha - ……………..                        blacha - …………………

Uzupełnij wyrazy po lewej i po prawej stronie tak, by zachodziła wymiana „ch” na „sz”. Połącz je w pary i zapisz obok.
u….o                                   uśmie….ki

uśmie….y                           su….a
podu…a                              bla…ka
okru….y                              u…ko
su…o                                   ropu…ka
bla….a                                okru….ki
ropu…a                               podu…ka

pończo…a                           py….ny

py…a                                  pończo…ka

	„Ch” piszemy na końcu wyrazów, np.: duch, wyjątek: druh




Zmień formę wyrazów, aby na ich końcu pojawiło się „ch”.
nogi – nogach                        kolana –

usta –                                     włosy –

oczy –                                    ramiona –
palce –                                   uszy –
Znajdź 10 wyrazów z „ch”, które ukryły się w pionowych i poziomych rzędach diagramu. Ułóż zdania z pięcioma z nich.

	I
	Y
	L
	S
	T
	R
	A
	C
	H
	R
	F
	E

	M
	U
	K
	P
	U
	F
	L
	A
	O
	W
	P
	U

	P
	M
	Z
	L
	G
	A
	F
	B
	R
	E
	U
	C

	D
	E
	M
	D
	G
	R
	O
	C
	H
	S
	C
	E

	R
	C
	E
	M
	J
	T
	E
	Z
	B
	D
	H
	Y

	U
	H
	T
	A
	R
	U
	F
	B
	J
	A
	Z
	P

	H
	O
	R
	Z
	E
	C
	H
	P
	R
	C
	S
	R

	N
	P
	I
	A
	C
	H
	P
	K
	C
	H
	L
	O

	E
	Y
	J
	O
	Z
	R
	S
	D
	F
	K
	Y
	C

	B
	O
	Ł
	A
	K
	O
	M
	C
	Z
	U
	C
	H


Podane przymiotniki zastosuj w zdaniach. Pamiętaj o zmianie ich formy.
	miły, pogodny, czerwony, ostatni, złoty




Tej jesieni było wiele………………. dni.

W podróży spotkaliśmy ……………… ludzi.

W sklepie z biżuterią wisiało dużo ……………….. łańcuszków.

W ciągu …………………. lat dużo się nauczyłam.

W kwiaciarni nie było ………………… tulipanów.
	„Ch” piszemy po spółgłosce „s”, np.: schody


Uzupełnij wyrazy brakującą literą i uporządkuj je według kolejności alfabetycznej. 
	…chron,  …chludnie,  …chab …chemat, …chyłek, …chowek, …chronisko, …chody




………………………………………………………………………………………………
………………………………………………………………………………………………

Uzupełnij zdania wyrazami z ramki.
  
Ania  ....................... smaczne ciasto.
Dorota uwielbia .................... 

Mama Tomka powinna …………
Adam ................... klucz do kieszeni.
	schował, schrupała, schab, schudnąć


Zmień formę podanych wyrazów tak, by przed „ch” była spółgłoska „s”.

chowa – 

chodzi – 
chroni –

chudnie – 

chłodzi –

	Są wyrazy, w których „ch” jest niewymienne. Zapamiętaj ich pisownię.


Ułóż podane wyrazy według alfabetu: chory, chałka, chata, chytry, chałwa, chomik, chrupki, chmura, charakter, chrapanie.

…………………………………………………………………………………………………

…………………………………………………………………………………………………

Wpisz wyrazy do odpowiedniej rubryki.

chrzan, chrząszcz, chomik, marchew, puchacz, orchidea, warchlak, chryzantema, chaber, muchomor, chrabąszcz
	nazwy roślin
	nazwy zwierząt


	
	

	
	

	
	

	
	

	
	

	
	


Podane wyrazy zapisz z podziałem na sylaby w odpowiednich kolumnach tabeli.

chorągiew, chrzan, chmura, chmara, chrupki, chomiki, chodniki, kuchnia, choinka, chryzantema, chrząszcz, orchidea, chusteczka, chłopiec, chemia, chór, chaber, chirurg, chytry
	wyrazy 1-sylabowe
	wyrazy 2-sylabowe
	wyrazy 3-sylabowe
	wyrazy 4-sylabowe
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	„H” piszemy wtedy, gdy wymienia się na: g, z, ż, dz w innych formach wyrazu lub w wyrazach pokrewnych: wahać się – waga, błahy – błazen, druh – drużyna, wataha - watadze


Z podanych wyrazów wypisz tylko te, w których występuje wymiana „h” na „g, z, ż, dz”.
Ułóż z nimi zdania.
	hamak, wataha, bohater, homar, filharmonia, błahy, hołd, hak, wahać się, huta, historia, druh




…………………………………………………………………………………………………
………………………………………………………………………………………………….

………………………………………………………………………………………………….

	„H” piszemy w wyrazach z cząstkami: hekto-, helio-, higro-, hiper-, hipo-, homeo-, homo-, hydro-, np.: hektolitry, heliocentryczny, hydroterapia higroskopijny, hiperbola, hipochondryk, homeopata, homogenizowany, hydrolog, hipermarket




Uzupełnij wyrazy cząstkami: „hipo-, hiper-, hydro-.

………..bola

………..sfera

………...teka

…………plan

………..potam

………..market
Posegreguj wyrazy w odpowiednich rubrykach tabeli.
hektolitry, heliocentryczny, higroskopijny, hiperbola, hipochondryk, homeopata, homogenizowany, hydrolog, hipermarket, hipopotam, Hipokrates, homologacja, homeostaza, hydroterapia, hektopaskal

	hekto-
	helio-
	higro-
	hiper-
	hipo-
	homeo-
	homo-
	hydro-

	
	
	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	
	
	

	
	
	
	
	
	
	
	


	„H” piszemy po spółgłosce „z” na początku wyrazu, np.: zharmonizować




Uzupełnij wyrazy brakującą literą.
….holować, ….hardzieć, ….harmonizować, …..handlować, ….hańbić, …heblować
Ułóż zdania z wyrazami: zholować, zheblować.
………………………………………………………………………………………….

…………………………………………………………………………………………
	Są wyrazy, w których „h” jest niewymienne. Zapamiętaj ich pisownię.




Zapisz podane wyrazy w porządku alfabetycznym.

haft, hak, hamak, handel, harcerz, hasło, herbata, historia, huśtawka, honor, hipopotam, harmonia, hełm, herbata, hodowla, hokej, hotel, hrabia, hurtownia, huta, hydraulik, hektar 
……………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………………….
Dobierz i dopisz rzeczowniki z ramki do podanych przymiotników. 
	historia                   hiena                    herbatnik                   hangar                             hejnał                    Hania                    hełm                        hipopotam                  hiacynt


 

różowy –                                                słodki - 
ogromny -                                              wesoła - 
groźna -                                                  mariacki - 
lotniskowy -                                           strażacki -
	Zapamiętaj, „h” piszemy w wyrazach „hałaśliwych” (powiązanych z dźwiękiem).

huk, hałas, hałasować, harmider, helikopter, huragan, harce, huk, hulać, histeria, husaria, hulajnoga, huta, hejnał, heca, harfa, harmonia, hop, hulać


Podane wyrazy zapisz z podziałem na sylaby w odpowiednich kolumnach tabeli.

	wyrazy 1-sylabowe
	wyrazy 2-sylabowe
	wyrazy 3-sylabowe
	wyrazy 4-sylabowe

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	

	
	
	
	


Cieszymy się, że dobrnęliście do końca, dziękujemy za Waszą ciężką pracę i wytrwałość. 
BRAWO!
Wkrótce pojawią się nowe ćwiczenia, do wykonania których Was zapraszamy.
[image: image7.jpg]



Opracowały: Anna Bawolak, Aleksandra Cedro
Literatura: A. Kaszuba-Lizurej: „W krainie ortografii”, J. Nowak:  „Uczę się ortogrfii”,
                  M. Niemycki: „Wesoła ortografia”, H. Jędras: „Słówka”.
